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Den 20. april 2021 

Spørgsmål BG 
”Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den kommende 

dagsorden for den uformelle videokonference for EU’s 
landbrugsministre den 26. april 2021 samt eventuelle sager, hvortil 

der søges mandat i Europaudvalget.” 

 
(Det talte ord gælder) 

Svar 

 Jeg vil forelægge dagsordenen for det uformelle 

videomøde for EU’s landbrugsministre den 26. april. 

Der er syv punkter på dagsordenen, der alle er til 

orientering.  

 

 Punkt 1 handler om markedssituationen for 

landbrugsvarer. Generelt har landbrugssektoren 

været god til at omstille sig under covid-19 

udbruddet. Og der er en relativt stabil 

markedssituation. Derfor tror jeg ikke, at punktet vil 

give anledning til den store debat.  

 

 Punkt 2 handler om international handel og 

landbrug. Kommissionen vil orientere om status i 

EU’s handelsforhandlinger. 
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 Jeg forventer, at Kommissionen vil nævne den nye 

aftale mellem EU og USA om Airbus/Boeing sagen. 

Der er enighed om at suspendere straftolden 

midlertidigt frem til den 11. juli 2021.  

 

 Det er positivt. Danske fødevarer har 0gså været 

ramt. Vi støtter, at der findes en permanent løsning.  

 

 Der vil også være en drøftelse af den opdaterede 

analyse af konsekvenserne af EU’s frihandelsaftaler 

for landbrugssektoren i EU.  

 

 Der kan være både fordele og ulemper ved 

frihandelsaftaler. Men overordnet set er aftalerne en 

stor fordel for europæisk landbrug. Det gælder 

særligt for en lille åben økonomi som den danske.  

 

 Punkt 3-5 er landbrugsreformen. Her vil 

formandsskabet vil give en status for 

trilogforhandlingerne. 
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 Siden marts har forhandlingerne kun rykket sig en 

smule. Og der er først en aftale, når alle elementer i 

reformen er aftalt. Derfor er alt i spil endnu. 

 

 Foreløbigt ser det blandt andet ud til, at vi kan 

undgå Europa-Parlamentets forslag om at fastholde 

det gamle fokus på simpel regeloverholdelse. 

Dermed sikres fokus på, at der rent faktisk kommer 

resultater ud af indsatserne i medlemslandene.  

 

 Det ser dog desværre ud til, at vi igen skal anvende 

en definition af ”aktiv” landbruger. Det er hverken 

nødvendigt eller positivt. Det har tidligere været 

obligatorisk, men blev frivilligt i 2018. Det var tungt 

at administrere og uden effekt. 

 

 Vi havde også gerne set, at omfordelingsstøtte, 

støttelofter og reduktion af støtte alle var frivillige 

værktøjer. Men det ser ud til, at det bliver 

obligatorisk at anvende mindst ét af elementerne. 

Det er lidt, som modellen er i dag. 
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 På den grønne arkitektur har formandskabet 

fremlagt et nyt kompromis i sidste uge. Det lægger 

op til en øget øremærkning til eco-schemes på 22 

pct. i 2023 og 2024 stigende til 25 pct. i 2025. 

 

 Her ønsker vi så ambitiøs en øremærkning som 

muligt. Men på en måde, så øremærkningen kun 

dækker reelle grønne tiltag.  

 

 Øremærkningen kan delvist opnås ved ekstra grønne 

indsatser i landdistriktspolitikken. I 

landdistriktspolitikken kan den såkaldte 

”bjergstøtte” også tælle delvist med som grøn 

indsats. Det synes vi ikke er en god ide.   

 

 I forhold til krav til arealerne er der også ændringer. 

På konditionalitet forslår formandsskabet de ikke-

dyrkede arealer øget fra 3 til 4 pct.  

 

 Hvis også efterafgrøder og proteinafgrøder kan tælle 

med, så øges kravet til 5 pct., hvoraf 3 pct. skal være 

ikke-dyrkede. 
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 Det er godt, at vi er kommet i gang med at drøfte den 

grønne arkitektur, men det vil kræve en del 

yderligere arbejde at få enderne til at mødes.  

 

 Vigtige punkter om markedsorienteringen af 

landbrugspolitikken udestår endvidere. Her er der 

stadig langt mellem Rådet, der ønsker 

markedsorientering. Og Parlamentet, der ønsker 

flere muligheder for oplagring og udbudsstyring.   

 

 Emnet om at sikre bedre arbejdsforhold i 

landbrugssektoren udestår også fortsat.  

 

 Regeringen støtter, at der skal være ordentlige 

sociale og arbejdsmarkedsforhold i 

landbrugssektoren.  

 

 Men det skal selvfølgelig ske med fuld respekt for 

den danske arbejdsmarkedsmodel.  
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 Formandskabet lægger som et kompromis op til at 

styrke bedriftsrådgivningen for landbrugerne om 

sociale og arbejdsmarkedsforhold. Dertil kommer en 

evaluering af området i 2025.  

 

 Det er en tilgang, der bør kunne kombineres med 

den danske arbejdsmarkedsmodel. Det er det, 

formandsskabet arbejder videre med. Jeg vil også 

holde en teknisk gennemgang om emnet, som 

ordførerne vil blive inviteret til. 

 

 Formandskabet håber fortsat på en aftale i maj eller 

juni, men der er lang vej endnu.  

 

 Punkt 6 handler om ændring af 

kontrolforordningen på fødevareområdet. 

Forslaget udvider kontrollen til at omfatte visse 

anvendelser af antibiotika i dyr og animalske 

produkter fra tredjelande. 

 

 Det er en konsekvensrettelse som følge af 

veterinærlægemiddelforordningen fra 2018. Det er 
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også i tråd med målsætningerne i Kommissionens 

jord-til-bord strategi om at reducere 

antibiotikaforbruget.  

 

 Vi støtter forslaget. Derudover er det vigtigt, at det 

følger spillereglerne i WTO af hensyn til vores 

handelspartnere.  

 

 Punkt 7 handler om FN’s topmøde om 

fødevaresystemer. Topmødet forventes at finde 

sted i september 2021 i forbindelse med FN’s 

generalforsamling. Vi kan støtte rådskonklusionerne 

om EU’s tilgang. 

 

 EU ønsker at spille en aktiv rolle i forhold til at 

skabe konkrete resultater ved topmødet. Og en 

effektiv opfølgning, der kan bidrage til en mere 

bæredygtig, global fødevareproduktion og stabil 

fødevareforsyning for alle.  

 

 I topmødeforberedelsen har vi særligt engageret os i 

forhold til: 
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 sund, klimavenlig kost og madspild, 

 antibiotikaresistens  

 afskovning, samt  

 opbygning af modstandsdygtighed overfor 

fødevareforsyningssikkerhed og sultkriser. 

 

 Danmark var i sidste uge vært for ”World Food 

Summit” med deltagelse af regeringer, 

internationale organisationer, privatsektor, 

civilsamfund med videre. I forlængelse heraf holdt vi 

en national dansk dialog om fødevaresystemer.  

 

 Idéer og løsningsforslag fra disse arrangementer 

indgår i det danske indspil til FN-topmødet. 

 
---o0o--- 

 

 Under siden sidst har jeg ikke noget denne gang. 


